
19. června 2023Znojemský TÝDEN www.znoj-tyden.cz 9

Už třicet let působí v  Bojanovi-
cích � rma FK dřevěné lišty. 27. 
května 1993 zde vznikla jako 
dceřiný závod rakouské společ-
nosti Franz Kolar GmbH, kterou 
v  roce 1928 založil český rodák 
František Kolář, a do dnešních 
dnů zůstala rodinnou � rmou. 
S  prapravnučkou zakladatele 
paní Dagmar Poindl jsme hovo-
řili nejen o minulosti a součas-
nosti podniku, ale také o jeho 
budoucnosti. 

Naše povídání bohužel začne-
me na smutnou notu. Počát-
kem roku zemřel váš dědeček 
Jaroslav Kolář, který se zaslou-
žil o celosvětový rozvoj � rmy a 
dobře ho znali i v Bojanovicích, 
přestože formálně už � rmu v té 
době nevedl. Jak na svého dě-
dečka vzpomínáte?
Můj dědeček byl muž, který 
byl velice aktivní. Až do svých 
95 let byl bystrý a denně doma 
cvičil. Velice rád s  námi mluvil 
o podniku a rodině. Zajímalo ho 
to. Sem a tam nám samozřejmě 
také radil, i když časy v  jeho 
mládí byly úplně jiné. Často 
nám vyprávěl, že to měl velice 
těžké, když přebral podnik, a ne 
vždy si věděl rady. Ale troufnul 
si dělat složitá rozhodnutí. Byl 
velice pyšný na moji maminku 
a mého tatínka, kteří vybudo-
vali podnik v České republice, v 
Bojanovicích. 

Váš dědeček se narodil právě 
v  roce, kdy jeho dědeček � r-
mu založil. Vykládal vám o 
tom, jaké bylo podnikání třeba 
v  době před druhou světovou 
válkou?
Před druhou světovou válkou 
byli ve Vídni v každé ulici nej-
méně tři truhláři. Malé dílny, 
vše se vyrábělo ručně. Prapra-
děda dostal nápad ulehčit truh-
lářům práci a čas a nabídnout 
jim hotové polotovary. Tím se 
zrodila myšlenka vyrábět lišty 
strojově.

S  jakým sortimentem vaše � r-
ma před téměř sto lety začínala 
a jak se v průběhu let měnil?
Prapraděda zkonstruoval prv-
ní stroj na vyřezávané lišty sám. 
O sortimentu vyřezávaných lišt 

svědčí náš nejstarší katalog z 
roku 1930. V průběhu let jsme 
převzali výrobu pro� lových lišt 
a doplňků, později jsme přida-
li povrchovou úpravu (lakování 
a pod.) a dnes nabízíme hoto-
vé komponenty, které zákazník 
může okamžitě připevnit nebo 
doplnit do hotového výrobku.

Do Bojanovic jste přišli v  roce 
1993. Při expanzi do České re-
publiky asi hrály roli i české ko-
řeny vaší � rmy. Proč ale padla 
volba právě na Bojanovice?
Bylo to tak trochu osudové roz-
hodnutí. Chtěli jsme zajistit úzký 
kontakt k tehdejší rakouské vý-
robě. Denní transporty z  České 
republiky do Rakouska a zpět 
měly pokrýt rychle požadavky 
zákazníků. Můj děda prosazoval 
založení výroby na Chotěbořsku, 
což byl jeho rodný kraj. Moji ro-
diče navštívili Chotěboř, která 
leží na Vysočině a na zpáteční 
cestě je potkala silná vichřice. 
Po tomto znejišťujícím zážitku 
se rozhodli pro založení na jižní 
Moravě, kde je počasí přívětivější 

a navíc je lokalita blíže rakous-
kým hranicím. 

Jaké jste zde našli podmínky a 
nelitovali jste někdy tohoto kro-
ku?
Začátky nebyly jednoduché, 
ale dalo se mnoho tvořit. Lidé 
v regionu měli velký zájem 
pracovat se dřevem. Můj otec za-
ložil a postavil podnik, jak se říká 
na zelené louce. Stálo ho to velké 
úsilí, ale věděl, že této šance poz-
ději nebude litovat.

Vzniku bojanovické pobočky 
určitě nelitovali lidé ze široké-
ho okolí, kteří zde našli práci. 
Vaše � rma je známá vstřícným 
přístupem ke svým zaměstnan-
cům. Můžete trochu přiblížit 
jaká je vaše � lozo� e v  tomto 
směru?
Zaměstnanci jsou naším nej-
větším a nejcennějším kapi-
tálem. Snažíme se o dlouho-
dobá partnerství a nabízíme 
převážně zaručená pracovní 
místa. Dále nabízíme spoustu 
benefitů a každý rok máme ně-

kolik společných akci v  České 
republice a v Rakousku i mimo 
běžnou denní operativu. Mno-
ho zaměstnanců nám to oplácí 
dlouholetou loajalitou. Vážíme 
si jejich dlouholeté zkušenosti 
a zručnosti. 

Jaký sortiment aktuálně v Boja-
novicích vyrábíte a o co je mezi 
zákazníky největší zájem?
Vyrábíme pevný sortiment 
pro truhláře, který je obsažen 
v našem katalogu. Většina výroby 
jsou ale atypické komponenty 
pro nejrůznější odběratele, kdy 
realizujeme jejich představy a 
požadavky. Největší odběratelé 
jsou výrobci luxusních chlad-

niček na víno pro vinotéky, 
výrobci dveří a nábytku a spousta 
projektantů, kteří používají 
naše kvalitní výrobky do hotelů, 
nákupních center, nemocnic, 
škol atd. Také prodáváme přes e-
-shop www.drevenelisty.eu.

Dřevo patří k nejstarším a nej-
oblíbenějším surovinám, přesto 
se občas objeví trendy směrem 
k jiným materiálům, ať už plas-
tům či kovu. Jaké vy pociťujete 
aktuálně tendence v tomto smě-
ru a jak se jim přizpůsobujete?
Jsem ráda, že moji rodiče v  90. 
letech, když se masívní lišty 
začaly nahrazovat dýhou a fólií, 
zůstali věrní masivnímu dřevu. 

Tomu se dostalo v minulých le-
tech více pozornosti než dříve. 
Jedná se o udržitelnou surovi-
nu, která zabezpečuje zaměření 
na ochranu našeho životního 
prostředí. Bohužel celosvětově 
dřeva ubývá, hlavně řeziva vy-
soké kvality, které pro naši výro-
bu používáme, proto se interně 
musíme věnovat optimálnímu 
využití. Dovedu si představit, že 
se nás v  budoucnosti bude také 
týkat recyklace dřeva. 

Troufáte si odhadnout, jaké 
tendence přinese budoucnost a 
jakou roli bude hrát vaše � rma 
a její sortiment?
Jsme optimisté a víme, že vyrábí-
me komponenty pro udržitelné 
používání. V tom vidíme bu-
doucnost, protože naše výrobky 
slouží dlouholetému upotřebení. 
Přesto se obáváme nedostatku 
surovin. Náš nákup musí hledat 
alternativní cesty. Určitě i kom-
plexita výrobku bude vyšší, víc 
zákazníků od nás očekává výbor-
nou znalost dřeva a odbyt v tom 
musí být znalý a trpělivý.

Jaké byste vyslovila přání ke 
třicetinám vaší � rmy v Bojano-
vicích?
Je to pěkné jubileum a všichni na 
něj můžeme být hrdí. V  našem 
týmu je opravdu několik stabil-
ních a důležitých klíčových ko-
legů a kolegyní, kterým srdečně 
děkuji za to, co s  námi vytvořili 
a dále rozvíjejí. Přeji všem za-
městnancům šťastný život v práci 
i v  soukromí a přeji si, aby náš 
tým, který je dnes pod skupi-
nou KOLAR ve třech lokalitách 
v České republice a v Rakousku, 
byl nadále úspěšný a zůstali jsme 
spolehlivým a kvalitním dodava-
telem. 
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